
PROTOKÓŁ NR 16/11 
POSIEDZENIA KOMISJI ROLNICTWA, GOSPODARKI WODNEJ 

I OCHRONY ŚRODOWISKA 
SEJMIKU WOJEWÓDZTWA ŚWIĘTOKRZYSKIEGO 

W DNIU 21 GRUDNIA 2011 ROKU 
 
 
Obrady Komisji prowadził Przewodniczący Komisji – Wojciech Borzęcki.  
 
Posiedzenia rozpoczęło się o  godz. 9.30 
 
W posiedzeniu uczestniczyło 5 członków Komisji oraz goście – zgodnie 
z załączonymi listami obecności (załącznik nr 1 i 2 do protokołu).  
 
Zawiadomienie o posiedzeniu stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Radny Wojciech Borzęcki jako nowy Przewodniczący Komisji Rolnictwa, 
Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska przedstawił tematy, jakimi powinna 
zająć się Komisja w ciągu najbliższego półrocza, niezależnie od planu pracy. 
 
Przewodniczący zwrócił uwagę na to, iż w województwie funkcjonują różnego 
rodzaju organizacje skupiające biznes. Istnieje podział na biznes na obszarach 
miejskich i biznes na obszarach wiejskich. W najbliższym czasie należy doprowadzić 
do spotkania z organizacjami skupiającymi przedsiębiorców, po to, żeby promować 
te programy, które wspierają biznes na obszarach wiejskich i przekonywać 
przedsiębiorców, że może on być tak samo lub nawet lepiej opłacalny, niż 
w miastach.  
Kolejną sprawą jest funkcjonowanie portalu inwestycyjnego na stronie internetowej 
samorządu województwa. Zdaniem Przewodniczącego Komisji, portal ten  ma 
bardzo ograniczony zakres. Komisja musi doprowadzić do uwzględnienia w portalu  
inwestycji i przedsiębiorczości, które mogą  powstawać  na obszarach wiejskich. 
Należy zinwentaryzować we  wszystkich 102 gminach tereny pod inwestycje oraz 
niezagospodarowane nieruchomości. Następnie znajdować firmy, które szukają 
współpracy i doprowadzić do nawiązania kontaktów. Należy również zadbać, aby 
każda wizyta zagraniczna była przygotowana pod kątem promocji gospodarczej – 
także przez ten portal.  
 
Następnie Członkowie Komisji jednogłośnie przyjęli zaproponowany porządek obrad, 
który przedstawia się następująco: 
 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
na lata 2012 – 2038. 

2. Zaopiniowanie projektu budżetu województwa Świętokrzyskiego na 2012 rok.  
3. Zaopiniowanie projektu programu działalności Świętokrzyskiego Ośrodka 

Doradztwa Rolniczego w Modliszewicach na 2012r.  
4. Zaopiniowanie projektu planu finansowego Świętokrzyskiego Ośrodka 

Doradztwa Rolniczego na 2012r.  
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5. Zaopiniowanie projektów uchwał w sprawach: 
a) wyznaczenia aglomeracji Końskie; 
b) wyznaczenia aglomeracji Chęciny; 
c) wyznaczenia aglomeracji Piekoszów; 
d) wyznaczenia aglomeracji Pawłów; 
e) wyznaczenia aglomeracji Wodzisław; 
f) wyznaczenia aglomeracji Koprzywnica; 
g) wyznaczenia aglomeracji Mniów; 

6. Informacja o grupach producentów rolnych i grupach producentów owoców 
i warzyw województwa Świętokrzyskiego. 

7. Informacja nt. weryfikacji pozwoleń zintegrowanych. 
8. Przyjęcie planu pracy Komisji na I półrocze 2012 roku. 
9. Sprawy różne.  

 
Przebieg posiedzenia 
 
Ad. 1 i 2.  
Pani Maria Fidzińska – Dziurzyńska – Skarbnik Województwa Świętokrzyskiego 
przedstawiła prezentację multimedialną,  obrazującą zagadnienia projektu budżetu 
Województwa Świętokrzyskiego na 2012 rok oraz projektu uchwały w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2012 – 2038. 
   
Wyjaśniła, że w zestawieniu dochodów i wydatków projektu budżetu na 2012 rok 
planowane dochody wynoszą 724 331 645, 43 zł , z czego aż 96,23% uzależnione 
jest od transferów z budżetu państwa i budżetu UE.  Największy udział w dochodach 
stanowią kolejno: płatności UE (45,14%), subwencja ogólna (18,58%), dotacje 
celowe (17,96%), udziały w podatkach dochodowych (14,54%), dochody własne 
(3,77%). 66,77% zaplanowanych dochodów to dochody z określonym 
przeznaczeniem.  
Z kolei zaplanowane wydatki  wynoszą 883 745 672, 52 zł. Największy udział 
w wydatkach przewidziano na transport i łączność (64,69%), następnie administracja 
publiczna (9,19%), przetwórstwo przemysłowe (6,94%), pozostałe zadania 
w zakresie polityki społecznej (3,97%), kultura i ochrona dziedzictwa narodowego 
(3,42%), ochrona zdrowia (3,39%), rolnictwo i łowiectwo (2,89%), oświata 
i wychowanie (1,83%) oraz pozostałe (3,68%). Wydatki bieżące stanowią 
309 873 396, 41 zł, a wydatki majątkowe – 573 872 276,11 zł. Deficyt w kwocie 
159 414 027,09 będzie pokryty z kredytu – 152 630 590 zł i wolnych środków 
pieniężnych wynikających z rozliczeń kredytów z lat ubiegłych.  
 
Pani Skarbnik poinformowała, iż w projekcie uchwały budżetowej, przesłanej radnym   
wkradł się błąd, gdyż w pierwotnej wersji zapisano kwotę wolnych środków 
w wysokości 7 772 570,09 zł, natomiast wynosi ona 6 783 437,09 zł.  
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Wymieniła największe inwestycje planowane do realizacji od 2012 roku: 

- Rozbudowa drogi wojewódzkiej Nr 765 Chmielnik – Osiek 
- Likwidacja barier rozwojowych – most na Wiśle z rozbudową drogi 

wojewódzkiej Nr 764 oraz połączeniem z drogą wojewódzką Nr 875 
- Budowa obwodnicy Końskich na drodze wojewódzkiej Nr 728 
- Rozbudowa drogi wojewódzkiej Nr 776 na odcinku od granicy województwa 

do Buska – Zdroju wraz z przebudową mostu przez rzekę Nidę w Wiślicy 
- Rozbudowa drogi wojewódzkiej Nr 786 na odcinku od granicy województwa 

do Kielc – etap I i II 
- Sieć Szerokopasmowa Polski Wschodniej 
- Zakup taboru kolejowego na obsługi połączeń międzywojewódzkich 

realizowanych  przez województwa: Małopolskie, Podkarpackie, Śląskie i 
Świętokrzyskie.  

 
Jeżeli chodzi o założenia do WPF  Pani Skarbnik poinformowała, iż na lata 2011 – 
2014 przewiduje się wystąpienie deficytu budżetu, który ma zostać pokryty ze 
środków zwrotnych w łącznej wysokości 243 301 752 zł oraz wolnych środków 
42 806 751, 45 zł (lata 2012 – 2014 – środki pochodzące z rozliczeń kredytów).  
W kolejnych latach objętych prognozą, obsłużenie zadłużenia przewiduje się  
z nadwyżki budżetowej.  
 
Ponadto Skarbnik Województwa wymieniła upoważnienia dla Zarządu 
Województwa dla prawidłowej gospodarki finansowej w 2012 roku. Poinformowała 
również, iż wpłynęły pozytywne opinie Regionalnej Izby Obrachunkowej. Pierwsza 
dotycząca możliwości sfinansowania deficytu budżetu planowanego w uchwale 
budżetowej. Druga – o WPF na lata 2012 – 2038 wraz z prognozą kwoty długu na 
lata 2012 - 2038 oraz trzecia – o przedłożonym projekcie uchwały budżetowej. 
Następnie wniosła o pozytywne zaopiniowanie wyżej wymienionych projektów 
uchwał.  
 
Głos w dyskusji zabrali: radny Wojciech Borzęcki, radny Tadeusz Kowalczyk, 
radny Bogdan Latosińki, radny Mieczysław Sas, radny Mieczysław Gębski, 
Skarbnik Województwa Maria Fidzińska-Dziurzyńska.  
 
Radni dyskutowali w szczególności nt.  kwestii  związanych z kredytem na najbliższe 
lata. Zadawali pytania dotyczące wydatków budżetowych na poszczególne działy. 
Zgodnie uznali, iż budżet w większości zależy od zewnętrznych czynników. Wyrażali 
również obawy, co do wkładów własnych do inwestycji realizowanych z funduszy 
unijnych w nowym okresie programowania.  Poruszyli ponadto problem finansowania 
z budżetu województwa Europejskiego Centrum Bajki w Pacanowie oraz nowych 
zadań, jakie od 2012 roku realizować będą samorządy województw.  
 
Komisja przy dwóch głosach wstrzymujących pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2012 – 2021.  
 
Opinia Nr 75/11 w ww. sprawie stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  



-4- 
 
 
Komisja przy dwóch głosach wstrzymujących pozytywnie zaopiniowała projekt 
budżetu województwa Świętokrzyskiego na 2012 rok.  
 
Opinia Nr 76/11 w ww. sprawie stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  
 
Ad.3. 
Członkowie Komisji otrzymali projekt Programu działalności Świętokrzyskiego 
Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Modliszewicach na 2012r.  
 
Projekt Programu stanowi załącznik do akt XV Sesji Sejmiku 
 
Temat - zgodnie z  ww. materiałem przedstawił Pan Jarosław Mostowski – 
Dyrektor Świętokrzyskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Modliszewicach.   
 
W dyskusji: 
 
Zastępca Przewodniczącego Komisji - Mieczysław Sas zapytał co zrobić aby 
propagować zakładanie grup producenckich wśród rolników? Zasugerował iż, może 
należałoby zmobilizować rady sołeckie do rozmowy z producentami rolnymi? 
 
Sławomir Neugebauer – Zastępca Dyrektora Departamentu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich i Środowiska poinformował, iż Województwo Świętokrzyskie jest na 5 
miejscu    w kraju jeżeli chodzi o grupy producentów owoców i warzyw, natomiast na 
15 miejscu w odniesieniu do grup producentów rolnych.  
 
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie 
zatwierdzenia Programu działalności Świętokrzyskiego Ośrodka Doradztwa 
Rolniczego w Modliszewicach na 2012r.  
 
Opinia Nr 77/11 w ww. sprawie stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 
Ad.4.  
Członkowie Komisji otrzymali projekt planu finansowego Świętokrzyskiego Ośrodka 
Doradztwa Rolniczego na 2012r. 
 
Projekt planu stanowi załącznik do akt XV Sesji Sejmiku 
 
Temat - zgodnie z ww. materiałem przedstawił Dyrektor Jarosław Mostowski . 
 
W dyskusji: 
  
Radny Bogdan Latosiński zapytał skąd wzrost aż o 20 % na usługi obce? 
 
Pan Jarosław Mostowski poinformował, iż wynika to realizacji w 2012 roku 
szkolenia i konieczności zapewnienia miejsc dla osób w hotelu należącym do 
Ośrodka. Koszty te są pokrywane z projektów zewnętrznych.  
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Pan Jarosław Mostowski zaapelował, aby w razie organizowania wyjazdów 
zagranicznych np. w celach promocyjnych lub szkoleniowych organizowanych przez 
samorząd województwa byli  uwzględniani specjaliści ośrodka z poszczególnych 
branży.  
 
Radny Mieczysław Gębski zapytał, jak wygląda sytuacja z nieuzasadnionym 
zakupem maszyn rolniczych do Ośrodka? 
 
Dyrektor Jarosław Mostowski  odpowiedział, iż są dwa aspekty tej sprawy. 
Pierwszy – ekonomiczny -  wskazuje na to, iż zakup urządzeń za 200 tys. zł na 23 
hektary gruntów nie  był uzasadniony. Natomiast z drugiej strony: areał ten objęty jest  
wzorcowymi polami doświadczalnymi, na których organizowane  są często pokazy, 
więc korzystanie ze starych wyeksploatowanych maszyn nie wpływałoby dobrze na 
wizerunek Ośrodka.   
 
Komisja przy jednym głosie wstrzymującym pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały             
w sprawie zatwierdzenia projektu planu finansowego Świętokrzyskiego Ośrodka 
Doradztwa Rolniczego na 2012r.  
 
Opinia Nr 78/11 stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 
Dodatkowy materiał przekazany przez ŚODR dotyczący projektów, które będzie 
realizował Ośrodek na podstawie wygranych konkursów ogłoszonych przez Fundację 
Programów Pomocy dla Rolnictwa z ramach działania PROW  2007-2013 – 
„Szkolenia zawodowe dla osób zatrudnionych w rolnictwie i leśnictwie” – stanowi 
załącznik nr 8 do protokołu. 
 
Ad.5. 
Członkowie Komisji otrzymali projekty uchwał w sprawach: 

- Wyznaczenia aglomeracji Końskie;  
- Wyznaczenia aglomeracji Chęciny; 
- Wyznaczenia aglomeracji Piekoszów; 
- Wyznaczenia aglomeracji Pawłów; 
- Wyznaczenia aglomeracji Wodzisław; 
- Wyznaczenia aglomeracji Koprzywnica; 
- Wyznaczenia aglomeracji Mniów.  

 
Ww. projekty uchwał stanowią załączniki do akt XV sesji Sejmiku 
 
Jan Lis - Zastępca Dyrektora Departamentu Rozwoju Obszarów Wiejskich                      
i Środowiska przedstawił wyżej wymienione projekty uchwał.  
 
Nie było głosów w dyskusji. 
 
Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała ww. projekty uchwał.  
Opinie Nr 79 – 85 stanowią załączniki nr  9 – 15 do protokołu.  
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Ad. 6.  
Członkowie Komisji otrzymali Informację o grupach producentów rolnych i grupach 
producentów owoców i warzyw Województwa Świętokrzyskiego (załącznik nr 16 do 
protokołu). 
 
Temat zgodnie z załączoną informacją przedstawił Sławomir Neugebauer – 
Zastępca Dyrektora Departamentu Rozwoju Obszarów Wiejskich i Środowiska. 
Zapoznał członków Komisji z sytuacją grup producenckich w Województwie 
Świętokrzyskim. Przedstawił działania Samorządu Województwa wspierające grupy 
producentów. Działania te koncentrują się przede wszystkim na organizacji różnego 
rodzaju szkoleń i spotkań dla rolników. Organizowane są również wyjazdy na 
imprezy rolnicze np. Międzynarodowe Targi FARMA w Poznaniu, Targi Fruit 
Logistica w Berlinie, Targi Agro w Kijowie oraz Targi Polagra w Poznaniu. Samorząd 
w celu propagowania idei grup producentów współpracuje również z różnymi 
instytucjami takimi jak Świętokrzyski Ośrodek Doradztwa Rolniczego w 
Modliszewicach, Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa czy  
Świętokrzyska Izba Rolnicza.  
 
Przewodniczący Sejmiku Tadeusz Kowalczyk wyraził zaniepokojenie sytuacją 
grup producenckich w przyszłości. Przypomniał, iż aktualnie o dofinansowanie do 
inwestycji mogą się starać grupy producentów owoców i warzyw, grupy producentów 
rolnych nie mają takich uprawnień. Obecne działania Unii zmierzają do zlikwidowania  
dofinansowania  dla grup producentów owoców i warzyw. Aktualnie batalię w tej 
sprawie toczy Minister Rolnictwa Marek Sawicki.  
Stwierdził, że Sejmik powinien wystosować stanowisko protestujące przeciw 
działaniom ograniczającym zakładanie i funkcjonowanie grup producenckich.  
 
Inicjatywę poparł również Przewodniczący Komisji Wojciech Borzęcki, który 
poinformował, że jest zaangażowany w organizację grupy producenckiej, działającej 
na terenie powiatu sandomierskiego, zna więc wszystkie przeszkody, które muszą 
pokonać rolnicy podejmujący taką formę współpracy. Wyraził pogląd, że mała ilość 
grup wynika ze specyfiki świętokrzyskiego rolnictwa, gdzie istnieje niewiele 
wielkoobszarowych gospodarstw towarowych (w przeciwieństwie do rolnictwa 
województw zachodnich). Wśród korzyści płynących z utworzenia grupy wymienił 
możliwość dokonywania korzystniejszych zakupów środków ochrony roślin oraz 
maszyn i urządzeń rolniczych, jak również negocjowania bardziej opłacalnych 
kontraktów.  
 
Sławomir Neugebauer – Zastępca Dyrektora Departamentu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich i Środowiska zadeklarował, iż Departament przygotuje takie stanowisko                      
i przedłoży je do akceptacji.  
 
W dalszej dyskusji głos zabrali: radny Mieczysław Gębski, radny Bogdan 
Latosiński,  Dyrektor Sławomir Neugebauer.  
 
Komisja jednogłośnie przyjęła ww. Informację do akceptującej wiadomości.  
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Ad.7.  
Członkowie Komisji otrzymali Informację nt. weryfikacji pozwoleń zintegrowanych. 
(załącznik nr 17 do protokołu) 
 
Temat zgodnie z załączonym materiałem zreferował Jan Lis - Zastępca Dyrektora 
Departamentu Rozwoju Obszarów Wiejskich i Środowiska.  
 
Głosów w dyskusji  nie było. 
 
Komisja jednogłośnie pozytywnie przyjęła ww. Informację do akceptującej 
wiadomości.  
 
Ad.8.  
Radni otrzymali plan pracy  na I półrocze 2012 roku.   
 
Uwag do planu nie było.  
 
Komisja jednogłośnie przyjęła Plan do realizacji (załącznik nr 18 do protokołu). 
 
 
Ad.9. 
Spraw różnych nie zgłoszono.  
 
Członkowie Komisji otrzymali do wiadomości Uchwałę Sejmiku Województwa 
Zachodniopomorskiego w sprawie stanowiska dot. wprowadzenia zmian do ustawy 
o jednostkach doradztwa rolniczego (załącznik nr 19 do protokołu). 
 
Nad ww. materiałem nie przeprowadzono dyskusji.  
 
Posiedzenie zakończyło się o 11.20. 
 
 

Przewodniczący Komisji 
 
 

     Wojciech Borzęcki 
 
 

Protokół sporządzili: 
 
 
Marta Solińska-Pela 
 
 
Michał Wójcik 

 


